
4 GESZTESI KRÓNIKA XII. évfolyam, 8. szám

2022. augusztus VÁRGESZTES KÖZSÉG ÖNKORMÁNYZATÁNAK KÖZÉLETI ÉS INFORMÁCIÓS HAVILAPJA

GESZTESI KRÓNIKA • Közéleti és információs havilap • Lapalapító és kiadó: Várgesztes Község Önkormányzata, 
2824 Várgesztes, Arany J. u 47. • Felelős kiadó: Rising Károlyné polgármester • Főszerkesztő: Salamon Gyöngyi, 

E-mail: propagandabt@gmail.com • 20/9611-833 • Hirdetésfelvétel: 20/9611-833 • Lapzárta: minden hónap 8. napja. 
Megjelenik havonta 250 példányban.

A szerkesztőség fenntartja magának a jogot, hogy az olvasói leveleket, reflexiókat rövidített formában, szerkesztve közölje. 
Ezek az írások nem minden esetben tükrözik a szerkesztőség véleményét. A meg nem rendelt anyagok és hirdetések tartalmáért 

a szerkesztőség felelősséget nem vállal. Anyagokat nem őrzünk meg és nem küldünk vissza. ISSN: 2062-5472

Sugárzik róluk, hogy boldog emberek
Május 8-án Schalkhammer Feren-
cet köszöntötték 90. születésnapja 
alkalmából a várgesztesi Faluház-
ban, július 31-én pedig feleségét, 
született Kiss Ágnest családja és 
szerettei, szintén abból az alkalom-
ból, hogy július 28-án töltötte be 
90. életévét.

A szép ünnepen Rising Károlyné polgár-
mester és a Hagyományőrző Klub elnö-
ke, Vörös Sándorné is köszöntötte az ün-
nepeltet, természetesen a falu egésze 
nevében.  

Feri bácsi születésnapján is elmond-
tam, hogy számomra nagyon fontos, 
mit mutatnak az emberek első látásra. 
Ági néniben és Feri bácsiban egy olyan 
szép harmónia van, amely mindenki 
számára követendő. Boldog emberek, ez 
sugárzik mindkettőjükről – fogalma-
zott a település első embere, aki a ha-
gyományőrző klubbal kapcsolatos közös emlékeiket is felidézte: Feri bácsit jobban ismerjük, mert mindig nagyon aktívan vett 
részt a falu életében, de bármikor, bárhol voltunk együtt, mindig nézte az óráját, hogy „jó, már mennem kell, mert vár a fele-
ségem”. És ezt igazán, szívből mondta… 

TISZTELT VÁRGESZTESI LAKÓK!
Tavalyi évről azt írtam és mond-
tam, hogy 2021 a csend éve volt.

2022 eddig eléggé rapszodikus, 
csendesnek nem hívható. Azonos 
időben a pénzhiány miatt állandó 
kalkuláció, a reménykedés mellett 
a nagy értékű fejlesztési munkák 
folynak, megünneplésük halasz-
tódik.

Még évekig hivatkozni fogunk arra a 
tényre, hogy a korona vírus járvány 
nagyban befolyásolta privát és önkor-
mányzati életünket. Az ismert nemzet-
közi viszonyok tovább rontják az idei 
2022. évet. Az elhúzódó, sok bizonyta-
lansággal járó állapot ellenére az önkor-
mányzat elvégezte a törvény által előírt 

közfeladatokat. A 2022. évi költségvetés 
készítésénél még keményebben mérlegel-
ni kellett a várható bevételek és kiadása-
ink viszonyát, kényszerintézkedéseket 
vezettünk be.

Két és fél év elmaradt vagy minimális 
idegenforgalmi adója csapás az önkor-
mányzatnak. Korábban minden besze-
dett IFA 1 forinthoz további 1 forintot 
működési támogatás címen kaptunk, 
amit eltörölt a Kormány. A gépjármű 
adókat egyénileg a NAV számára fizet-
jük be, amelynek 40 százalékát a helyi 
lakók lakcíme alapján a COVID előtt 
visszakapta a falu. A vállalkozók szá-
mára átmenetileg adott adókedvezmé-
nyek aránya és befizetési haladéka szin-
tén negatívan hat az önkormányzati 
bevételekre. Ez a 3 jelentős tétel évi 

36 millióval kevesebb forrást ad a 
változatlanul kötelezően elvégzen-
dő önkormányzati feladatokhoz. 
Költségvetésünk így évi 30 száza-
lékkal csökkent. 

A Faluház mérete, extra nagy lég-
köbmétere miatt kikerült az egyetemle-
ges díj kategóriából. A gázszámlánk 
már 2021 szeptemberétől háromszoro-
sára nőtt. Korábban a legmagasabb 
téli gázszámla 385 ezer volt, azóta 
1,2 millió/hónap. Tavasztól már csak 
temperáltuk a csarnokot, de a gyer-
mekintézményeknek, könyvtárnak és a 
Gesztes Sport Egyesületnek biztosítot-
tuk a fűtést és meleg vizet. Rendkívüli 
támogatást kértünk a Belügyminiszté-
riumtól a kifizetésre váró számláink-
hoz. 
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Szűz Máriát köszöntötték 
Várgesztesen
A Várgesztesi Római Katolikus Egyházközség Képviselő 
Testülete invitálására a környékbeli településekről, 
Vértessomlóról, Környéről is érkeztek, szép számmal 
gyülekeztek július 24-én délután a várgesztesi temp-
lom előtt mindazok, akik a nagyrét felé vezető út mel-
letti kegyhelyhez imádkozva, énekelve zarándokoltak 
el, hogy közösen köszöntsék Szűz Máriát. 

Jubileumi horgászverseny 
rekordokkal
Pontosan huszadik alkalommal szervezett 24 órás hor-
gászversenyt a Várgesztesi Horgászegyesület, a felhí-
vásra minden eddiginél több, 16 kétszemélyes csapat 
nevezett, de minthogy sok jó ember kis helyen is elfér, 
valamennyien kitelepedhettek július 30-án 8 órakor a 
tó partjára.

Kicsit szorosan vagyunk, hiszen ez egy 1 hektáros tó, de még 
a kedvezőtlen időjárás ellenére is egyszerűen mindenki akart 
jönni – summázott Rieder Roland egyesületi elnök, aki már 
alig két órával a képzeletbeli startpisztoly eldördülését követő-
en bízott a szép fogási eredményben, hiszen a verseny előtti 
napokban 250 kiló pontyot telepítettek a tóba a meglévő hal-
állomány mellé.

A másnap reggeli eredményhirdetés során kiderült, hogy 
végül nemhogy teljesültek a remények, az eredmények a két 
évtizedes múltú verseny legjobbját is messze túlszárnyalták,  
s nem csupán mennyiségben, hanem halméretekben is. A 16 
csapat közül csupán négynek nem akadt a horgára semmi  
24 óra alatt, a többiek összességében 173 kilónyi halat mérle-
geltek. 25,8 kilóval, hét hallal végzett a harmadik helyen 
Ásoth Csaba és Rieder Roland, szintén hét hallal, 30 kiló 70 de-
kával a másodikon Pintér Zoltán és Papp Ferenc, és alaposan 
rávert a mezőnyre a Péter Dávid és Katzer Ákos páros, hiszen 
ők a 24 órás versenyhez stílszerűen 24 halat fogtak ki, ame-
lyek összsúlya 71,15 kiló volt, így megérdemelten vehették át 
a legfényesebben csillogó serlegeket. A teljesítményükben min-
den bizonnyal sokat nyomott a latban az a 10,7 kilós amur is, 
amely Péter Dávid számára a legnagyobb halért járó kupát 
hozta a konyhára.

A verseny során hagyományosan a Muslica Díj elnyeréséért 
is sokat tett a horgászok egy része, a díjat az hódíthatja el, aki 
az alkoholfogyasztás területén kiemelkedően teljesít a 24 óra 
alatt. Mint elhangzott, többen fej-fej mellett küzdöttek, de vé-
gül Pillmann Miklós érdemelte ki, akinek azonban nem állt 
módjában személyesen átvenni az elismerést, mivel az ered-
ményhirdetéskor már a fáradalmait pihente ki.  

A kegyhelyet és környékét ezúttal is szorgos asszonykezek öltöz-
tették virágokkal, köztük majdnem 400 szál kardvirággal csodá-
latos ünnepi díszbe, méltó környezetet teremtve a segítő Szűz 
Mária köszöntéséhez. Igen, a Szűzanyához jó mindig megérkez-
ni. Jó megérkezni és megpihenni mellette. Megtapasztalni anyai 
jóságát és megtapasztalni azt, hogy valóban tud segíteni – hang-
zott el a litániában Visnyei László plébánostól. „Velem voltál jó 
Szűzanyám, Fájdalomban vigasztaltál, Átkaroltál, rám hajoltál. 
Éjjel-nappal erőt adtál. Te voltál a menedékem, Fájdalomban se-
gítségem, Szent Fiadat kérted szépen, adja vissza egészségem…” a 
kegyhely imáját követően a Német Kultúregyesület Dalköre elő-
adásában, Dr. Kiss József diakónus harmonika kíséretében csen-
dültek fel egyházi énekek Mária köszöntésére.

Az első kegyhelyet a második világháború előtt építették 
a várgesztesi hívek a meredek domboldalon lévő kis sziklabar-
langban, ahová 1921-ben fehérlovas-hintó vitte fel Szűz Mária 
szobrát a Mészáros-hegy oldalában kialakított barlangszerű 
helyre, a község lakói azóta őrzik Mária tiszteletét. Vasárnapon-
ként a litániát követően odajártak elmélkedni egészen az ötvenes 
évekig, amikor ismeretlenek feldúlták a területet. Hartdégen Ig-
nác és neje 2002-ben határozta el, hogy eltüntetik a rombolás 
nyomait, s a kegyhelyen a Lourdes-i Szent Bernadett szobrát he-
lyezik el. A meredek hegyoldalon 2002. július 14-ére lépcsőt is 
kialakítottak, s a barlang bejáratát ráccsal látták el. Az elmúlt 
évek során a kis falu közössége tovább folytatta a szépítő, meg-
újító munkát, ezzel tisztelegve és megőrizve őseik hagyományát. 
Tavaly például a Várgesztesért Közalapítvány gondoskodott a 
Mária szoborhoz vezető két évtizedes lépcsősor cseréjéről: csekély 
anyagi támogatás mellett társadalmi munkával, több mint 20 
ember két hétvégén mind a 110 lépcsőt kicserélte akácfára, a fém 
rögzítő elemeket pedig a sziklába fúrták. Az egyházközség kép-
viselő testülete ezúton mond köszönetet mindenkinek, aki 
munkájával, példaadásával hozzájárult a szobor és környezete 
megmaradásához, a hagyomány megtartásához.
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Sugárzik róluk, hogy boldog 
emberek
…folytatás az első oldalról

Én aktív ember vagyok, Ági nénit inkább a 
nyugalom, a biztonság jellemzi, és az a 
harmónia, amely mindig is jellemezte a 
közös életüket. Ha nem is voltak együtt a 
rendezvényeken, éreztük, hogy támogat-
ják egymást, és mégis együtt vannak...  
A polgármester az önkormányzat és a 
várgesztesiek nevében azt kívánta, ha 
szűkült is számukra a tér a mozgási ne-
hézségeik miatt, hátralévő szép életükben 
is leljenek örömet a családjukban, a kert 
gondozásában, tartsák meg az egészségü-
ket, a szívből érkező sugárzásuk, a har-
móniájuk, melyet minden viszontagság, 
kevésbé derűs időszak ellenére megőriztek 
az eltelt 67 évben: egymást segítve.

„1932. július 28-án, Budapesten szü-
lettem. Szüleimmel és nővéremmel a XX. 

kerületben laktunk. Ugyanebben a kerü-
letben jártam általános iskolába.  
A háború után a Mechanikai Gyapjúfo-
nó- és Szövőgyárba kerültem, ahol szö-
vőnői képesítést szereztem. Itt dolgoztam 
5 évig, mint szakmunkás. 1948-ban is-
merkedtem meg Schalkhammer Ferenccel, 
aki a szomszédunkba, a rokonaihoz köl-
tözött. Az ismerkedésből szerelem, majd 
házasság lett. 1955 áprilisában esküd-
tünk, majd a családjához költöztünk 
Várgesztesre. Két családunk született, 
Magdolna és Ferenc.

1964-től az Erdészetnél vállaltam 
munkát. 10 évig dolgoztam ott, mint 
napszámos. 1974-től a tatabányai 
Sport Presszóban, mint takarítónő 
dolgoztam 1987-ig. Innen mentem 
nyugdíjba 55 éves koromban. Három 
unokám és egy dédunokám született. 
2014-ben nagy fájdalom ért, elvesztet-
tem a fiamat. Azon szerencsések közé 

tartozom, aki a párjával együtt élhette 
meg azt a szép kort.”

Így összegezte egészen röviden a meg-
élt kilenc évtizedet Ági néni. S bár az új-
ságírás egyik alapkövetelménye, hogy a 
krónikás ne alkosson véleményt, szemé-
lyes benyomásait ne közvetítse a tudósí-
tásával, időnként talán megbocsátható a 
szabályok felrúgása. Most ezt teszem. 
Az a harmónia, ami a köszöntés során 
többször is elhangzott, még a kívülálló 
„idegent” is magával ragadja. Hazafelé 
tartva, Ági nénire és Feri bácsira gondol-
va, ez a rég elfeledett pár sor „settenke-
dett elő” az emlékeimből: „Az évek, év-
tizedek elrepültek, ráncaink elmélyültek. 
Az élet, a sors arcunkra íródott, de nem 
homályosította el a mosolyod. És még 
ma is hogy örül kéz a kéznek, amikor 
némán összefonódnak, és a szerelemről, 
szeretetről mesélnek az ujjak.” 

Salamon Gyöngyi

TISZTELT VÁRGESZTESI LAKÓK!
…folytatás az első oldalról

A számlákkal igazolt összeg 76,6 szá-
zalékát kaptuk csak meg. A lakosság 
egészét érintő és kiszolgáló Faluház mű-
ködéséhez a tényleges kiadások 10 szá-
zalékát kapjuk, a többit működési költ-
ségből, adóbevételből kellene megoldani.

A Széna utcai kötelező Közvilágítási 
munka számláját úgy utaltuk át, hogy 
Vértessomló Község Önkormányzatától 
kamatmentes kölcsönt kértünk/kaptunk, 
amit 12 hónapig törlesztünk feléjük.

Önkormányzatunk fizeti a „kvázi in-
gyenes óvodai étkezést”, komoly összeg-
gel járul hozzá a gyermek/iskolai - és 
szociális étkezéshez. A szolgáltatónk 
már jelezte, hogy szeptembertől áreme-
lést hajt végre. Ezzel az étkeztetésre vo-
natkozó helyi szabályainkat módosítani 
kényszerülünk.

Nem tudjuk szépíteni helyzetünket. 
Hasonlóan az otthoni számoláshoz, 
osztáshoz és szorzáshoz, minden fillért 
számba veszünk, hogy elkerüljük a cső-
döt. Korábbi információadás, közmeg-
hallgatási alkalmak idején már ismer-
tettük ezt, de a helyzet nem enyhül. 

Ezek ismeretében aggályosak és 
elszomorítóak az alábbi tények fő-
leg azért, mert Várgesztest és lakóit 
korábban nem ez jellemezte:

Szabályok be nem tartása miatt ide-
iglenesen be kellett zárnunk a Zöldhul-
ladék lerakót, közlekedési szabályok 
megsértése miatt és engedély ellenére 
tiltott helyen történtek szállítások és 
útrongálások vannak, faluhelyen levél-
ben kell felszólítanunk lakókat, hogy 
hatályos rendelet alapján az ingatlanon 
és előtt a tulajdonos köteles gondoskod-
ni a rendről. 

Tények, amik nem költségvetési forrás-
ból valósultak meg, a pályázott pénz 
csak adott területre használható fel: a 
faluban idén bonyolított fejlesztések for-
rása a Magyar Falu Program és az Euró-
pai Uniós pénz. A képviselő-testület 
mindent elkövetett, hogy a 60 éve töre-
dezett, kátyús fő utcánk meg tudjon 
újulni, ne folyjék azon a Kozmai útról 
lezúduló víz, sártenger, hogy legyen 
árok, hogy busz öblöket építessünk a 
Villaparknál a nagyobb biztonság érde-
kében, hogy ne dőljön ránk a régi iskola 
épülete.

A pályázatokat a Megyei Területfej-
lesztési KFT-vel bonyolítjuk saját hivata-
li munkaerővel. A szomszédos falvak 
vállalkozási/iparűzési adójuk megléte 
okán többlet személyzettel tudják a bü-
rokratikus pályázati feladatokat ellátni.

Ipart nem kívánunk Várgesztesre 
hozni. Éppen ezért mondunk hálát azon 
vállalkozóknak, akik jogkövető módon 
bevallják és befizetik a törvény szerinti 
adójukat.

Lakóink hasonlóan örülhetnek an-
nak, hogy civil szervezeteink egy része 
is eredményesen pályázik a jó közösségi 
élet fenntartása érdekében. Gyakran 
említem, hogy jó közösségként segítjük 
egymás munkáját és mindezt megün-
nepeljük.

2022. évre eddig nem ez a jellemző.  
A Széna úti közvilágításnál „batyus bál” 
volt. Az utat birtokba vettük, az árokba 
várjuk a csapadékvizet, a szokásos Vár-
gesztesi Lovagi Játékok is csökkent lét-
számmal, csak várgesztesi lakóknak lesz 
megszervezve LOVAGI PIKNIK elneve-
zéssel szeptember 3-án. Forrás hiányá-
ban erre kényszerülünk. (A részletes 
programot valamennyi várgesztesi posta-
ládába eljuttatjuk augusztus végén.)

A nehézségek ellenére a szülők támoga-
tásával mindent elkövetünk, hogy 
gyermekeink élményei idén is megle-
gyenek. 3 héten keresztül sikerrel zajlott 
az Erzsébet tábor, melyet szintén külső 
támogatásból bonyolítottunk. Gyere-
kenként 5 napra együttesen 500 forint 
biztosítékot kérhettünk, ami nem fedezi 
még az egy napi étkeztetési kötelezettség 
költségét sem. 

Az ügyeink megvalósításához sok erő-
re, energiára, elszántságra van szükség, 
amit az elégedetlenkedők, örök kritikusok 
hátráltatnak. Az a jó, hogy bíztató szava-
kat is kapunk a település lakóitól. Jó, hogy 
különböző szakemberektől, helyi vállal-
kozóktól felhasználható ötletekhez, ter-
vekhez és tevőleges segítséghez jutunk. 
Szerencsére ők kitartanak fejlesztési terve-
ink mellett, segítik a rendezvényeinket, 
mely erőt ad a munka folytatásához még 
ilyen zord körülmények között is.

Szerénytelenség nélkül állítom, hogy 
a faluban pozitív változások vannak, a 
meglévő gondokat ismerve azokat 
igyekszünk orvosolni.

Rising Károlyné polgármester

Ismét színes programok  
az Erzsébet táborban
Harmadik alkalommal pályázott 
sikerrel a várgesztesi önkormány-
zat, így július 4-étől három héten 
át idén is színes programok várták 
a gyerekeket a Faluházban és kör-
nyékén, valamint a környékbeli ki-
rándulóhelyeken. 

A három hét alatt 75 gyerkőc gyűj-
tötte az élményeket, a bőséges kínálat-
ban szerepelt – a többi között – 
euritmia foglalkozás, zoknifestés, 
kirándulás Majkra, a Kamalduli reme-
teségbe, mozizás, számos technikájú 
kézműveskedés, múzeumpedagógiai 
foglalkozás, aszfaltrajzverseny, gyü-
mölcssaláta készítése, no meg jóízű el-
fogyasztása, bingo, íjászat, pohárgra-
vírozás, ólomöntés, ismerkedés a török 
hagyományokkal, használati tár-
gyakkal. A török előadás során a gyer-
kőcök láthatták, kipróbálhatták, ho-
gyan kell megkötni a turbánt, sőt, az 
annak idején viselt, 25 kilós páncélin-
get is magukra ölthették.

Természetesen a fiúk, lányok egyik 
nagy kedvence, a kerekezés sem marad-
hatott el, a gyerekek a tikkasztó hőség 
ellenére igencsak ügyesen vették az aka-
dályokat. Előtte megismerkedtek a ke-
rékpározás alapvető elméleti szabályai-
val. Az információkat kiváló előadótól 
sajátíthatták el, hiszen Kovács Tamás a 
diplomamunkáját a gyermekek kerék-
pározási szokásairól készítette, és már a 
program kezdetén megállapíthatta, 
hogy a jelenlévő várgesztesi gyerekek 
egy része igen jól tájékozott, és többen 
rendszeresen vesznek részt kerékpártú-
rákon. A túrázással kapcsolatban fel-
hívta a figyelmüket, hogy olyankor a 
balesetek elkerülése érdekében ne szan-
dált, papucsot, hanem cipőt viseljenek, a 
kulacsuk pedig ne üdítővel, hanem víz-
zel legyen megtöltve. A miért? kérdésre 

már nem igazán tudták a kicsik a vá-
laszt, pedig rendkívül egyszerű: ha ne-
tán mégis érné kisebb-nagyobb sérülés a 
kerekezőt, akkor üdítővel nem lehet le-
mosni a sebet…

Az elméleti felkészítést követte im-
máron a szabadban, a Faluház előtti 
parkolóban az ügyességi pálya, amely – 
például a billenővel – tökéletesen szimu-
lálta a valós lehetséges helyzeteket. Így a 
gyerekek megtapasztalhatták, mit te-
gyenek, ha például egy belógó faág mi-
att le kell hajolniuk kerekezés közben, 
vagy különböző akadályokat kell kerül-
getniük.

Szünetel a Mobilizált  
Kormányablak 
Ügyfélszolgálat 

A Komárom-Esztergom Megyei Kor-
mányhivatal tájékoztatása szerint au-
gusztusban valamennyi járási hivatal 
illetékességi területén szüneteltetik a 
Mobilizált Kormányablak Ügyfélszol-
gálat működését.


